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Poštovani rektore Božović, poštovana predsjednice Glušica, poštovani prorektori, dekani, prodekani, 

direktori, sekretari, profesori, studenti,  

poštovane kolege, uvaženi gosti,  

Iznova, kada obilježavamo jubilej, sjećanje nas vrati na početke, na “zasađeno  stablo u istoriji crnogorske 

kulture i visokog školstva”, autora profesora Aleksandra Kekovića. 

 “Ni jedna priča ne može proći da na bilo koji način ne zakači fenomen “prostor- vrijeme”, koji je bio i ostao 

misterija magna ljudskog roda od njegovog očovječenja pa do danas”,napisao je profesor Keković prilikom 

obilježavanja  decenije  razvoja studija arhitekture u Crnoj Gori. Iako se činilo skoro kao nemoguća misija, 

konstituisanje studijskog programa je ozvaničeno 2002.godine na Građevinskom fakultetu UCG,a profesor 

je ovaj  trenutak držao kao “najznačajnijim svojim projektom u arhitekturi”. 

Djelovanje na liniji   između stalnih težnji i ograničenja, u nepravedno neshvaćenom značaju, razvijala se 

škola uz ograničene kapacitete, u svakom pogledu. Važan trenutak, 2006. godine i konstituisanje 

Arhitektonskog fakulteta, kao samostalne univerzitetske jedinice, te izgradnja prve faze zgrade, početak je 

stvaranja nove akademske arhitektonske atmosfere, ali i  novih potreba i odgovornosti. 

Dvije decenije  je “rasta i razvoja” našeg stabla, sa rezultatom  od preko 1000 upisanih studenata  i preko 

600 diplomiranih, kao i stalno visoko interesovanje za upis na ovaj studijski program. Čini se opravdanim 

odvažni čin  pokretanja škole arhitekture u Crnoj Gori i trajno pamćenje ovog istorijskog trenutka.  

Uloga Arhitektonskog fakulteta u procesu razvoja društva očekuje se da bude, iskrena, čista, kolektivnog, 

snažnog dejstva,  poput današnjeg savršeno čistog izvođačkog umijeća horskog orkestra studenata Muzičke 

akademije. I, kako se snaga horske umjetnosti  mjeri prema snazi “misli, sjećanja, ideologije” koje se prenose 

dinamikom, ritmom,  ravnotežom, tehnikama, ali i kreativnošću i kulturom, sve su to osnovne komponente 

urbanističkog i arhitektonskog stvaralaštva, u stalnoj težnji za slaganjem i koordinacijom. 

Danas se obilježava, ujedno, svjetski dan arhitekture, kada se skreće pažnja na važnost uloge arhitekte u 

razvoju društva. Konstituisan je u namjeri da podsjeti svijet na odgovornost arhitekte za budućnost. Pitamo 

se, koliko smo postigli i da li smo mogli više i bolje. Iznova je  prilika  da upozorimo na odgovornost arhitekte 

koja je neprocjenljiva u oblikovanju prostornih i kulturoloških determinanti, te zaustavljanju malignih uticaja 

na oblikovanje i regeneraciju naših prostora. Možda se u riječima Albrehta Velmera, u  tom “traženju tragova 

promjene”može  prepoznati pozicija Arhitektonskog fakulteta.  

Centralna pažnja je usmjerena na studente. Uspjeh studenata je uspjeh škole. Njihovi rezultati u nastavnim 

i nenastavnim aktivnostima su izraziti, nerijetko ostvarujući priznanja na nacionalnim i međunarodnim 

manifestacijama arhitekture i urbanizma, ravnopravno sa fakultetima sa višestruko brojnijim resursima.  

U procesu smo formiranja alumni zajednice. Namjera nam je da jačamo saradnju sa našim kolegama, 

razmjenjujemo iskustva. Vrijednost škole se mjeri i kroz njihovo djelovanje i uspjeh, koji direktno interpretiraju 

snagu škole i ostvarene domete. Naši alumnisti su lice akademske institucije, ima ih na značajnim upravljačim 



pozicijama, širom svijeta, obrazovnim ustanovama, projektnim biroima, kompanijama, ima ih danas i ovdje, 

među nama, predsjednici strukovnih organizacija, gradski  arhitekte i td.  

Nažalost, surovost života nas nekada ostavi bez riječi, kao što je to u slučaju naše alumnistkinje mr Dijane 

Radević i njen prerano okončani život. Ali, sjećanje ostaje trajno. Iskoristiću ovaj trenutak da vas sve pozovem 

na promociju knjige,  „Urbana separacija u savremenom urbanizmu – primjer Kejptauna“, koja je rezultat 

njenog magistarskog rada odbranjenog 2019.godine na našem fakultetu, a  izdata posthumno. Promocija će 

se realizovati večeras,  u Narodnoj biblioteci „Radosav Ljumović“, u 17h. Knjiga je objavljena 2022. u izdanju 

Zadužbine Andrejević iz Beograda, uz podršku Glavnog grada Podgorica, Ministarstva ekologije, prostornog 

planiranja i urbanizma Crne Gore, Inženjerske akademije Crne Gore i Inženjerske komore Crne Gore. 

Razvijamo međunarodnu saradnju, naučno-istraživačku djelatnost,  o čemu će reći nesto vise uvažene 

kolege prodekani. 

U pripremi je monografija 20 godina studijskog programa Arhitektura, gdje ce biti prikazan detaljnije presjek 

dosadašnjih rezultata. 

Današnji trenutak naročito posvećujemo našim profesorima, koji su završili redovni angažman na 

Arhitektonskom fakultetu: Popovicu, Alihodžicu, Vuksanoviću, Mitroviću, Lazarevskom, a koji su ugradili 

snažnu energiju i znanje i dali dominantan pečat u razvoju studija arhitekture u Crnoj Gori. Hvala Vam na 

svemu. Nadamo se da će naša škola imati vašu podršku i ubuduće i da ćete je i dalje promovisati iskreno i 

trajno.  

Uz duboku zahvalnost na efikasnosti rukovodstvu UCG, u trenutku kada polovina nastavnika, u ovoj godini, 

po sili zakona, napušta redovni angažman, izabrali smo naše saradnice u akademska zvanja, a koje su 

uložile ogromnu energiju i resurse da završe doktorske studije na drugim univerzitetima : dr Alihodzic 

Jasarovic, dr Rovčanin Premovic, dr Bojović , u proceduri je  i izbor koleginice dr Rajković. Slijede izbori dr 

Savić i dr Mašanović, te, nadamo se,  Paunović Zarić i Bajić Šestović, koje završavaju svoje doktorske 

disertacije.  Primamo nove saradnike, nastavljamo sa proširenjem kadrovskih kapaciteta.  

Očekujemo u najskorije vrijeme unapređenje prostornih resursa Fakulteta. Ovdje mi  je dužnost da posebnu 

zahvalnost uputim mr Boru Lučiću, koji, oslobođen bilo kakvih ličnih pretenzija, već rukovodeći se isključivo 

profesionalnošću i odgovornošču,  snažno se založio da se pokrene postupak tenderske procedure za 

nastavak izgradnje našeg fakulteta, u nadležnoj instituciji, Upravi javnih radova. Raspisan je tender, prije 6 

mjeseci, u vrijednosti 3.5 miliona eura, za rekonstrukciju i dogradnju objekta ukupne površine 5 000 m2. Više 

od 15 godina  egzistiramo u nedovršenom objektu 800 m2 površine.  

Vjerujemo da će aktuelni direktor Uprave za kapitalne projekte, g.Esmin Bećović, podržati dosadašnje  

napore i efikasno djelovati u rasvjetljavanju puta do našeg konačnog cilja. Nadam se da ćemo u ovoj godini, 

prema planu, ozvaničiti početak radova na daljoj izgradnji objekta. Imamo tu obavezu prema ovim 

studentima, očekuju to od nas. Više od decenije ipo čekanja je isuviše dug period za bilo kakva prolongiranja.  

Zahvalnost na dugogodišnjoj saradnji i podršci dugujemo Vladi Crne Gore, Ministarstvu ekologije, prostornog 

planiranja i urbanizma,  Inzenjerskoj komori Crne Gore, Strukovnoj komori arhitekata, Savezu arhitekata Crne 

Gore, Glavnom gradu Podgorica, IPC Tehnopolis iz Nikšića,  fakultetima, rukovodstvu UCG, ali i svim 

partnerskim institucijama u zemlji i inostranstvu sa kojima realizujemo saradnju.  



U težnji da se produktivno razvijamo i doprinosimo građenju bolje budućnosti , čestitam jubilej osoblju 

Arhitektonskog fakulteta i studentima.  

Hvala Vam! 

 


